



License Terms and Conditions of IAV GmbH Ingenieurgesellschaft Auto und Verkehr

Version 04/2025

1. Validity of these conditions

- (1) By acquiring the right to use the software (hereinafter "Software") specified in the separate Software description, you (hereinafter "Licensee") agree to these License Terms and Conditions ("Terms and Conditions") of IAV GmbH Ingenieurgesellschaft Auto und Verkehr, Carnotstr. 1, 10587 Berlin, Germany (hereinafter "Licensor") for the use of the Software.
- (2) Subject to deviating agreements in individual cases, contracts for licensing the Software are concluded exclusively in accordance with these terms and conditions. Conflicting or deviating general terms and conditions of the Licensee shall only be binding if the Licensor has expressly acknowledged them; this must be done in writing. These Terms and Conditions shall also apply if the Licensor performs the delivery or service without reservation in the knowledge of conflicting or deviating terms and conditions of the Licensee.
- (3) The Licensor's offer to conclude a contract in accordance with these Terms and Conditions is directed exclusively at natural persons or legal entities acting as "traders" according to § 14 German Civil Code (BGB). The Licensee therefore warrants that it is entering into the contractual relationship with the Licensor exclusively in the exercise of its activities as an entrepreneur or freelancer or in the context of its activities for its employer which is itself a trader.

2. Contract execution

- (1) The Software shall only have the properties, technical data, etc. expressly specified in the contract; these shall only constitute guarantees if the Licensor expressly declares that it wishes to assume liability for them regardless of fault or if they are expressly designated as such by the Licensor; guarantee declarations must be made in writing in order to be effective. Unless otherwise stipulated by law, the Licensor shall only be liable for advice to the extent that it has assumed this as a primary contractual obligation.
- (2) The Licensee is obliged to conscientiously check the forecasts calculated with the Software in accordance with the state of the art and to take all safety precautions necessary to avoid damage resulting from the use of the Software. The Licensor is not responsible for any inferences or conclusions drawn from the forecasts or their implementation by the Licensee.
- (3) The Licensor is not responsible for adapting the Software to the Licensee's IT environment unless expressly agreed otherwise.

3. Rights of use / licenses

- (1) Upon conclusion of the contract, the Licensee receives a simple (non-exclusive), non-transferable and non-sublicensable right to use the Software by the users specified by name (named-user) or by number (concurrent-user), depending on the agreement, limited in time until the end of the agreed period of use. In case of demo versions (beta versions) of the Software, the aforementioned right of use is free of charge and limited to use for internal testing purposes only.
- (2) If the Licensor provides the Licensee with Software(parts) (including patches, bug fixes and documentation), simple rights of use are granted to the Licensee to the extent that they exist for the Software with which they are to be used as intended or which they are to replace.
- (3) The use of free and open source software is generally permitted within the scope of the Software. If free and open source software is used by the Licensor, only the separately provided license conditions apply in this respect.

4. Software as a Service

- (1) Insofar as the Software is software as a service, the following provisions of this clause 4 shall also apply.
- (2) The transfer point for using the Software is the router output of the Licensor's data center. The Licensor is not responsible for establishing and maintaining the data connection between the Licensee's IT systems and the described transfer point. The use of the Software may be subject to restrictions or impairments due to circumstances beyond the Licensor's control. These include, in particular, the hardware, Software and technical infrastructure used by the Licensor, actions by third parties not acting on behalf of the Licensor, technical conditions of the Internet that cannot be influenced by the Licensor and force majeure. Continuous availability of the Software is therefore not guaranteed.
- (3) The Licensor may maintain, update and further develop the Software at any time and, in particular, adapt it due to a change in the legal situation, technical developments or to improve IT security, which may result in restrictions on the availability and usability of the Software. Such measures may also be carried out during normal business hours.

5. Maintenance services (support)

If the Licensee has purchased a license with Software support, the separate terms and conditions for maintenance services (support) of Software of the Licensor shall apply in this respect.

6. Terms of payment

- (1) The prices are net prices, i.e. excluding statutory VAT. The prices apply exclusively on the condition that the deliveries and services are free of taxes, customs duties, levies or other charges arising from the fact that the Licensor provides its deliveries and services outside Germany. In the event that taxes, customs duties or charges are levied by the public authorities, the prices shall be increased accordingly by these amounts.
- (2) The respective price is to be paid by the Licensee at the beginning of the usage period. Consumption-based costs are invoiced at the beginning of the following month.
- (3) Invoices from the Licensor must be paid within 30 days of the invoice date without deductions. In the event of late payment, the Licensee shall owe interest on arrears at the statutory rate, unless the Licensor can prove that the Licensee has suffered higher damages.

7. Claims for defects

- (1) The Licensee must notify the Licensor immediately of any defects in the Software. A defect does not exist if an error claimed by the Licensee cannot be reproduced. If the Licensee has interfered with the Software, the Licensee shall only be entitled to claim for defects if the Licensee proves that the interference was not the cause of the defect.
- (2) If it turns out that a defect alleged by the Licensee does not exist, in particular if an alleged defect cannot be reproduced, the Licensor shall be entitled to demand reasonable compensation for its expenses, unless the Licensee is only guilty of simple negligence.
- (3) A warranty for only insignificant reductions in the suitability of the Software is excluded.
- (4) A reduction of the remuneration or claims for damages due to malfunctions of the Software for which the Licensor is not responsible are excluded. This exclusion shall not apply if any malfunctions persist for a period of more than one week or significantly impair the Licensee's business operations.
- (5) The right to self-performance in accordance with § 536a (2) BGB is excluded.



- (6) Claims for damages shall exist exclusively in accordance with the following clause 8 of these Terms and Conditions.

8. Liability

- (1) When providing a demo version, the Licensor is only liable for intentional or grossly negligent acts according to §§ 599 f. BGB.
- (2) Strict liability for initial defects in accordance with § 536a (1) BGB is excluded. In this respect, the Licensor shall only be liable in the event of intent or gross negligence. Otherwise, the Licensor shall be liable on the merits
- for intentional or grossly negligent acts and
 - for any culpable breach of material contractual obligations.
- (3) Essential contractual obligations are those contractual obligations whose fulfillment is essential for the proper execution of the contract and on whose compliance the contractual partner regularly relies and may rely. In the event of a breach of an essential contractual obligation due to simple negligence, the Licensor's liability shall be limited to the damage that is foreseeable and typical for the type of transaction in question.
- (4) As typically foreseeable for this type of contract, the liability of the Licensor in the event of a breach of an essential contractual obligation due to simple negligence is limited to the amount of the price for each case of damage, whereby the liability for all damage caused by simple negligence in connection with this contract is limited to a maximum amount of EUR 100,000.00. A case of damage is understood to be a defect in the Software and all resulting damage.
- (5) The Licensor shall only be liable for the recovery of data if the Licensee has ensured that lost data can be recovered with reasonable effort.
- (6) Liability for damages resulting from injury to life, body or health as well as liability in accordance with §§ 1, 4 ProdHaftG (German Product Liability Act) remain unaffected.
- (7) Insofar as liability for damages is excluded or limited in accordance with the above provisions, this also extends to the personal liability of the Licensor's executive bodies, employees and other staff, representatives and vicarious agents and also applies to statutory liability in tort.

9. Check and back-translation

- (1) The Licensee undertakes to conscientiously check the work results achieved with the help of the Software in accordance with the state of the art and to take all safety precautions necessary to avoid damage through the use of the work results. In order to be able to recapitulate any damage that may occur later, the Licensee further undertakes to document the results of the review accordingly and, if necessary, to make them available to the Licensor for the purposes of damage analysis.
- (2) The retranslation of the Software into other code forms (decompilation) as well as other types of reverse engineering of the various production stages of the Software and the removal of copy protection, serial numbers and other features serving to identify the program is not permitted, unless permitted by law. Copyright notices in the Software code may not be removed.

10. Miscellaneous

- (1) In the event of contradictions between these Terms and Conditions and the Terms and Conditions for Maintenance Services (Support) of Software of the Licensor, these Terms and Conditions shall always take precedence.
- (2) The Licensee is only entitled to set-off, retention and the defense of non-performance of the contract if the counterclaims have been legally established, acknowledged or are undisputed. The Licensee's right of set-off shall be unrestricted insofar as its counterclaims directly arise from the same contract as the Licensor's claims.

- (3) The assignment of claims to which the Licensee is entitled from the business relationship with the Licensor, with the exception of monetary claims, is excluded.
- (4) Events of force majeure, such as in particular epidemics and pandemics, labor disputes, unrest and armed or terrorist conflicts, which have unforeseeable consequences for the performance of services, shall release the parties from their contractual obligations for the duration of the disruption and to the extent of its effect, even if they are in default. However, the contract shall not be cancelled automatically. Licensor and Licensee undertake to inform each other of such an impediment and to adjust their obligations to the changed circumstances in good faith.
- (5) The law of the Federal Republic of Germany shall apply exclusively; the application of the United Nations Convention on Contracts for the International Sale of Goods (CISG) is excluded.
- (6) The exclusive place of jurisdiction for all claims against merchants and legal entities under public law arising from the business relationship shall be Berlin, Germany. This shall also apply to claims arising from checks as well as tort claims and third-party notices. However, the Licensor shall also be entitled to sue the Licensee before any other court having jurisdiction by law. In the case of cross-border deliveries and services, Berlin, Germany, shall be the exclusive place of jurisdiction for all disputes arising from the contractual relationship (Art. 25 Regulation (EU) 1215/2012). However, the Licensor reserves the right to sue the Licensee at its general place of jurisdiction or to bring an action before any other court that has jurisdiction under Regulation (EU) 1215/2012.
- (7) The parties are aware that the Software may be subject to export and import restrictions. In particular, there may be licensing requirements or the use of the Software or associated technologies abroad may be subject to restrictions. The Licensee shall comply with the applicable export and import control regulations of the Federal Republic of Germany and the European Union as well as all other relevant regulations. The fulfillment of the contract by the Licensor is subject to the proviso that there are no obstacles to fulfillment due to national and international export and import regulations or other statutory provisions.
- (8) In case of inconsistencies between the German and English version of these Terms and Conditions only the German version shall apply and be legally binding. The German version of these Terms and Conditions can be found on the following page.
- (9) Should individual provisions of the above Terms and Conditions be or become invalid, this shall not affect the validity of the remaining provisions.



Lizenzbedingungen für Software der IAV GmbH Ingenieurgesellschaft Auto und Verkehr

Version 04/2025

1. Geltung dieser Bedingungen

- (1) Durch Erwerb des im Folgenden konkretisierten Nutzungsrechts an einer in der separaten Softwarebeschreibung näher bezeichneten Software (nachfolgend „Software“) stimmen Sie (nachfolgend „Lizenznehmer“) diesen Lizenzbedingungen („Bedingungen“) der IAV GmbH Ingenieurgesellschaft Auto und Verkehr, Carnotstraße 1, 10587 Berlin, Deutschland (nachfolgend „Lizenzgeber“) zur Nutzung der Software zu.
- (2) Vorbehaltlich abweichender Vereinbarungen im Einzelfall kommen Verträge zur Lizenzierung der Software ausschließlich nach Maßgabe dieser Bedingungen zustande. Entgegenstehende oder abweichende Allgemeine Geschäftsbedingungen des Lizenznehmers sind nur dann verbindlich, wenn der Lizenzgeber sie ausdrücklich anerkannt hat; dies muss schriftlich geschehen. Diese Bedingungen gelten auch dann, wenn der Lizenzgeber in Kenntnis entgegenstehender oder abweichender Bedingungen des Lizenznehmers die Lieferung oder Leistung vorbehaltlos ausführt.
- (3) Das Angebot des Lizenzgebers auf Abschluss eines Vertrages nach diesen Bedingungen richtet sich ausschließlich an juristische oder natürliche Personen, die als Unternehmer im Sinne des § 14 BGB handeln. Der Lizenznehmer sichert daher zu, das Vertragsverhältnis mit dem Lizenzgeber ausschließlich in Ausübung seiner gewerblichen oder selbständigen beruflichen Tätigkeit oder im Rahmen seiner Tätigkeit für seinen Arbeitgeber, der seinerseits ein Unternehmer ist, zu begründen.

2. Vertragsdurchführung

- (1) Die Software hat nur die vertraglich ausdrücklich festgelegten Eigenschaften, technischen Daten etc. aufzuweisen; diese stellen nur dann Garantieübernahmen dar, soweit der Lizenzgeber ausdrücklich erklärt, verschuldensunabhängig hierfür eintreten zu wollen oder wenn sie vom Lizenzgeber ausdrücklich als solche bezeichnet werden; Garantieerklärungen müssen schriftlich abgegeben werden, um wirksam zu sein. Soweit sich nicht aus gesetzlichen Vorschriften etwas anderes ergibt, schuldet der Lizenzgeber Beratung nur insoweit, als diese von ihm als vertragliche Hauptpflicht übernommen wurde.
- (2) Der Lizenznehmer ist verpflichtet, die mit Hilfe der Software errechneten Prognosen nach dem Stand der Technik gewissenhaft zu überprüfen und alle sicherheitstechnischen Vorkehrungen zu treffen, die notwendig sind, um einen Schaden durch die Anwendung der Software zu vermeiden. Der Lizenzgeber ist nicht verantwortlich für Ableitungen und Schlussfolgerungen aus den Prognosen sowie deren Umsetzungen, die der Lizenznehmer vornimmt.
- (3) Eine Anpassung der Software auf die IT-Umgebung des Lizenznehmers schuldet der Lizenzgeber nicht, es sei denn, etwas Abweichendes wurde ausdrücklich vereinbart.

3. Nutzungsrechte / Lizenzen

- (1) Mit Vertragsabschluss erhält der Lizenznehmer ein einfaches, zeitlich bis zum Ende der vereinbarten Nutzungsdauer beschränktes, nicht-übertragbares und nicht-unterlizenzierbares Recht, die Software durch – je nach Vereinbarung – die namentlich (named-user) oder zahlenmäßig (concurrent-user) angegebenen Nutzer zu verwenden. Bei Demoversionen (beta-Versionen) der Software ist das zuvor genannten Nutzungsrecht unentgeltlich und auf die Nutzung zu internen Testzwecken beschränkt.
- (2) Stellt der Lizenzgeber dem Lizenznehmer Software(teile) (einschließlich Patches, Bugfixes und Dokumentation) zur Verfügung, so werden hieran einfache Nutzungsrechte in dem Umfang eingeräumt, wie sie an der Software bestehen, mit der sie bestimmungsgemäß genutzt werden oder die sie ersetzen sollen.
- (3) Im Rahmen der Software ist die Verwendung von Free und Open Source Software grundsätzlich zulässig. Sofern Free und Open

Source Software durch den Lizenzgeber genutzt wird, gelten diesbezüglich ausschließlich die separat zur Verfügung gestellten Lizenzbedingungen.

4. Software as a Service

- (1) Sofern es sich bei der Software um ein Software as a Service handelt, gelten zusätzlich die folgenden Regelungen dieser Ziffer 4.
- (2) Übergabepunkt zur Nutzung der Software ist der Routerausgang des Rechenzentrums des Lizenzgebers. Der Lizenzgeber schuldet nicht die Herstellung und Aufrechterhaltung der Datenverbindung zwischen den IT-Systemen des Lizenznehmers und dem beschriebenen Übergabepunkt. Bei der Nutzung der Software kann es zu Einschränkungen oder Beeinträchtigungen aufgrund von Umständen kommen, die außerhalb des Verantwortungsbereichs des Lizenzgebers liegen. Hierunter fallen insbesondere die vom Lizenzgeber genutzte Hard- und Software und technische Infrastruktur, Handlungen von Dritten, die nicht im Auftrag des Lizenzgebers handeln, sowie nicht vom Lizenzgeber beeinflussbare technische Bedingungen des Internets sowie höhere Gewalt. Eine durchgehende Verfügbarkeit der Software wird daher nicht zugesichert.
- (3) Der Lizenzgeber kann die Software jederzeit warten, aktualisieren sowie weiterentwickeln und insbesondere aufgrund einer geänderten Rechtslage, technischer Entwicklungen oder zur Verbesserung der IT-Sicherheit anpassen, wodurch es zu Einschränkungen der Verfügbarkeit und Nutzbarkeit der Software kommen kann. Derartige Maßnahmen dürfen auch innerhalb der üblichen Geschäftszeiten durchgeführt werden.

5. Pflegeleistungen (Support)

Sofern der Lizenznehmer eine Lizenz mit Softwaresupport erworben hat, gelten diesbezüglich die separaten Bedingungen für Pflegeleistungen (Support) von Software des Lizenzgebers.

6. Zahlungsbedingungen

- (1) Die Preise sind Nettopreise, das heißt ohne die gesetzliche Umsatzsteuer. Die Preise gelten ausschließlich unter der Bedingung, dass die Lieferungen und Leistungen frei von Steuern, Zöllen, Abgaben oder sonstigen Belastungen sind, die dadurch entstehen, dass der Lizenzgeber seine Lieferungen und Leistungen außerhalb Deutschlands erbringt. Für den Fall, dass von öffentlicher Seite Steuern, Zölle oder Abgaben erhoben werden, erhöhen sich die Preise entsprechend um diese Summen.
- (2) Der jeweilige Preis ist vom Lizenznehmer zu Beginn des Nutzungszeitraumes zu zahlen. Verbrauchsabhängige Kosten werden jeweils zu Beginn des Folgemonats in Rechnung gestellt.
- (3) Rechnungen des Lizenzgebers sind innerhalb von 30 Tagen ab Rechnungsdatum ohne Abzüge zu begleichen. Bei Zahlungsverzug schuldet der Lizenznehmer Verzugszinsen in der gesetzlichen Höhe, sofern der Lizenzgeber dem Lizenznehmer keinen höheren Schaden nachweist.

7. Mängelansprüche

- (1) Der Lizenznehmer muss dem Lizenzgeber jegliche Mängel der Software unverzüglich anzeigen. Ein Mangel liegt nicht vor, wenn sich ein vom Lizenznehmer behaupteter Fehler nicht reproduzieren lässt. Hat der Lizenznehmer Eingriffe in die Software vorgenommen, so bestehen Mängelansprüche des Lizenznehmers nur, wenn dieser nachweist, dass sein Eingriff nicht ursächlich für den Mangel war.
- (2) Ergibt sich, dass ein vom Lizenznehmer behaupteter Mangel nicht vorliegt, insbesondere, wenn sich ein behaupteter Mangel nicht reproduzieren lässt, so ist der Lizenzgeber berechtigt, für seine Aufwendungen eine angemessene Vergütung zu verlangen, es sei denn, dem Lizenznehmer fällt nur einfache Fahrlässigkeit zur Last.
- (3) Eine Gewährleistung für nur unerhebliche Minderungen der Tauglichkeit der Software wird ausgeschlossen.

- (4) Eine Minderung der Vergütung oder Schadensersatzansprüche wegen vom Lizenzgeber nicht zu vertretender Störungen der Software sind ausgeschlossen. Dieser Ausschluss gilt nicht, wenn etwaige Störungen über einen Zeitraum von mehr als einer Woche andauern oder den Geschäftsbetrieb des Lizenznehmers erheblich beeinträchtigen.
- (5) Das Recht zur Selbstbeseitigung eines Mangels gemäß § 536a Abs. 2 BGB ist ausgeschlossen.
- (6) Schadensersatzansprüche bestehen ausschließlich nach Maßgabe der nachfolgenden Ziffer 8 dieser Bedingungen.

8. Haftung

- (1) Bei Überlassung einer Demoversion haftet der Lizenzgeber dem Grunde nach nur für vorsätzliches oder grob fahrlässiges Handeln gemäß §§ 599 f. BGB.
- (2) Die verschuldensunabhängige Haftung bei anfänglichen Mängeln nach § 536a Abs. 1 BGB ist ausgeschlossen. Der Lizenzgeber haftet insoweit nur bei Vorsatz oder grober Fahrlässigkeit. Im Übrigen haftet der Lizenzgeber dem Grunde nach
 - für vorsätzliches oder grob fahrlässiges Handeln sowie
 - für jede schuldhafte Verletzung wesentlicher Vertragspflichten.
- (3) Wesentliche Vertragspflichten sind solche Vertragspflichten, deren Erfüllung die ordnungsgemäße Durchführung des Vertrags überhaupt erst ermöglicht und auf deren Einhaltung der Vertragspartner regelmäßig vertraut und vertrauen darf. Bei einfach fahrlässiger Verletzung einer wesentlichen Vertragspflicht ist die Haftung des Lizenzgebers begrenzt auf den Schaden, der nach der Art des fraglichen Geschäftes vorhersehbar und typisch ist.
- (4) Als vertragstypisch vorhersehbar ist die Haftung des Lizenzgebers bei einfach fahrlässiger Verletzung einer wesentlichen Vertragspflicht pro Schadensfall auf den Betrag des Preises beschränkt, wobei die Haftung für sämtliche im Zusammenhang mit diesem Vertrag einfach fahrlässig verursachte Schäden auf die Höchstsumme von 100.000,00 EUR begrenzt ist. Als ein Schadensfall wird dabei ein Mangel der Software und sämtliche dadurch entstehende Schäden verstanden.
- (5) Für die Wiederbeschaffung von Daten haftet der Lizenzgeber nur, wenn der Lizenznehmer sichergestellt hat, dass verloren gegangene Daten mit vertretbarem Aufwand wiederhergestellt werden können.
- (6) Die Haftung für Schäden aus der Verletzung des Lebens, des Körpers oder Gesundheit sowie die Haftung gemäß §§ 1, 4 ProdHaftG bleiben unberührt.
- (7) Soweit gemäß vorstehenden Regelungen die Haftung auf Schadensersatz ausgeschlossen oder beschränkt ist, erstreckt sich dies auch auf die persönliche Haftung der Organe, Arbeitnehmer und sonstiger Mitarbeiter, Vertreter und Erfüllungsgehilfen des Lizenzgebers und gilt auch für die gesetzliche Haftung aus unerlaubter Handlung.

9. Überprüfung und Rückübersetzung

- (1) Der Lizenznehmer verpflichtet sich, die mit Hilfe der Software erzielten Arbeitsergebnisse nach dem Stand der Technik gewissenhaft zu überprüfen und alle sicherheitstechnischen Vorkehrungen zu treffen, die notwendig sind, um einen Schaden durch die Anwendung der Arbeitsergebnisse zu vermeiden. Um einen möglicherweise später eintretenden Schaden rekapitulieren zu können, verpflichtet sich der Lizenznehmer weiterhin, die Ergebnisse der Überprüfung entsprechend zu dokumentieren und dem Lizenzgeber gegebenenfalls zu Zwecken der Schadensanalyse zur Verfügung zu stellen.
- (2) Die Rückübersetzung der Software in andere Codeformen (Dekomplizierung) sowie sonstige Arten der Rückerschließung der verschiedenen Herstellungsstufen der Software (Reverse-Engineering) und die Entfernung des Kopierschutzes, der Seriennummern sowie sonstiger der Programmidentifikation dienenden Merkmale ist, sofern nicht gesetzlich zwingend gestattet, unzulässig. Urhebervermerke im Softwarecode dürfen nicht entfernt werden.

10. Sonstiges

- (1) Bei Widersprüchen dieser Bedingungen mit den Bedingungen für Pflegeleistungen (Support) von Software des Lizenzgebers haben diese Bedingungen stets Vorrang.
- (2) Der Lizenznehmer ist zur Aufrechnung, Zurückbehaltung sowie zur Einrede des nicht erfüllten Vertrags nur berechtigt, wenn die Gegenansprüche rechtskräftig festgestellt, anerkannt oder unbestritten sind. Das Recht des Lizenznehmers zur Aufrechnung besteht uneingeschränkt, soweit seine aufgerechnete Forderung mit der Hauptforderung synallagmatisch verknüpft ist.
- (3) Die Abtretung von Ansprüchen, die dem Lizenznehmer aus der Geschäftsverbindung mit dem Lizenzgeber zustehen, mit Ausnahme von Geldforderungen ist ausgeschlossen.
- (4) Ereignisse höherer Gewalt, wie insbesondere Epidemien und Pandemien, Arbeitskämpfe, Unruhen und kriegerische oder terroristische Auseinandersetzungen, die unvorhersehbare Folgen für die Leistungsdurchführung nach sich ziehen, befreien die Parteien für die Dauer der Störung und im Umfang ihrer Wirkung von ihren Leistungspflichten, selbst wenn sie sich in Verzug befinden sollten. Eine automatische Vertragsauflösung erfolgt jedoch nicht. Der Lizenzgeber und der Lizenznehmer sind verpflichtet, sich von einem solchen Hindernis zu benachrichtigen und ihre Verpflichtungen den veränderten Verhältnissen nach Treu und Glauben anzupassen.
- (5) Es gilt ausschließlich das Recht der Bundesrepublik Deutschland; die Anwendung des Übereinkommens der Vereinten Nationen über Verträge über den Internationalen Warenkauf (CISG) ist ausgeschlossen.
- (6) Ausschließlicher Gerichtsstand für alle aus der Geschäftsverbindung herrührenden Ansprüche gegenüber Kaufleuten und juristischen Personen des öffentlichen Rechts ist Berlin. Dies gilt auch für Ansprüche aus Schecks sowie für deliktsrechtliche Ansprüche und Streitverkündungen. Der Lizenzgeber ist jedoch auch berechtigt, den Lizenznehmer vor jedem anderen Gericht zu verklagen, das gesetzlich zuständig ist. Bei grenzüberschreitenden Lieferungen und Leistungen ist Berlin ausschließlicher Gerichtsstand für alle Streitigkeiten aus dem Vertragsverhältnis (Art. 25 VO (EU) 1215/2012). Der Lizenzgeber behält sich jedoch das Recht vor, den Lizenznehmer an seinem allgemeinen Gerichtsstand zu verklagen oder jedes andere Gericht anzurufen, das nach VO (EU) 1215/2012 zuständig ist.
- (7) Die Parteien sind sich bewusst, dass die Software Export- und Importbeschränkungen unterliegen kann. Insbesondere können Genehmigungspflichten bestehen bzw. kann die Nutzung der Software oder damit verbundener Technologien im Ausland Beschränkungen unterliegen. Der Lizenznehmer wird die anwendbaren Export- und Importkontrollvorschriften der Bundesrepublik Deutschland und der Europäischen Union sowie alle anderen einschlägigen Vorschriften einhalten. Die Vertragserfüllung des Lizenzgebers steht unter dem Vorbehalt, dass der Erfüllung keine Hindernisse aufgrund von nationalen und internationalen Vorschriften des Export- und Importrechts sowie keine sonstigen gesetzlichen Vorschriften entgegenstehen.
- (8) Sollten einzelne der vorstehenden Bedingungen unwirksam sein oder werden, so berührt dies nicht die Wirksamkeit der übrigen Bestimmungen.